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a r m a n m e l i . i r سیدداود آقائی در گفت وگو با »آرمان ملی«:   

 توافق دائمي
 بايد هدف اصلي باشد

 مانعی در مسیر تبادل زندانیان وجود ندارد
 توافق موقت ضامن منافع ایران نیست

گـــزارش
حسین مرعشی:            

 دولت نشان دهد كه به »خردورزي« 
نياز دارد

   امام صادقی ها نبودند دیگران می آمدند!

 آرمـــان مــلـی-
علیرضـا پورحســین:  

نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران و مذاکره  کننده ارشد 
این کشـور در مــــذاکرات 
وین، در گفت وگویی درباره 
ارتباط موضوع آزادسازی شهروندان آمریکایی که در 
ایران زندانی هستند به انجام شدن توافقی در مذاکرات 
وین بر سر احیای توافق هسته ای، اظهار کرد که این 
دو از هم جدایند و ما در حال پیگیری هر دوی آن  ها 
هستیم اما برای ما خیلی سخت است که بازگشت 
به توافق هسته ای را متصور شویم، با وجود اینکه 
چهار آمریکایی بی گناه در ایران زندانی هستند. او در 
ادامه گفت که بنابراین، در عین اینکه در حال انجام 
دادن مذاکرات غیر مستقیم با ایران در زمینه پرونده 
هسته ای هستیم، با آن ها مذاکرات غیرمستقیمی 
هم درباره اطمینان  یافتن از آزادسازی زندانیان  مان 
انجام می دهیم. در راستای بررسی این مساله و آخرین 
وضعیت مذاکرات وین، »آرمان ملی« گفت وگویی با 
داود آقایی، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است که 

در ادامه می خوانید. 
 مانع خاصی در مسیر تبادل زندانیان میان 
ایران و آمریکا وجود دارد و آیا اساسا این امر به 

نفع ایران است؟
موضوع تبادل زندانیان یک مساله حقوقی است که 
در این سال ها جنبه سیاسی پیدا کرده است. ما در این 
مدت بارها شاهد بوده ایم که ایران زندانیانی با سایر 
کشورها با حل و فصل مسائل حقوقی تبادل کرده است 
و مساله سیاسی نشده است اما در قبال آمریکا این روند 
کاملا سیاسی و امنیتی شده است. زندانیانی که امروز 
در آمریکا هستند و زندانیان آمریکایی که در ایران 
هستند با توجه به عملکرد قوه قضائیه دو کشور زندانی 
شده اند و یک رویه حقوقی طی شده اما امروز پرونده 
آن ها به برجام و مسائل سیاسی گره خورده و جنبه های 
دیگری پیدا کرده است. زمانی که نفع کشور در این 
باشد که تعدادی زندانی آزاد شوند و منافعی به کشور 
برسد، می توان مساله حقوقی آن را نیز در داخل حل 
و فصل کرد و در این زمینه باید منافع ملی مورد توجه 
قرار گیرد و آن چه که قرار است به ایران در ازای آزادی 
این زندانیان و تبادل تعلق گیرد. در جهان امروز با 
توافق سیاسی هر چیزی قابل دسترس است و می توان 
هر اقدامی انجام داد. به خصوص در زمینه زندانیان 
خارجی. اگر موضوع زندانیان داخلی بود بحث متفاوت 
بود اما زندانیان خارجی را می توان در قالب بده بستان 
تعریف کرد زیرا پرونده آن ها ماهیتی سیاسی دارد که 
رنگ و بوی حقوقی گرفته است. مساله تبادل زندانیان 
میان ایران و آمریکا ممکن است و هیچ مانعی وجود 
ندارد و می توان آن را حل کرد. در آستانه اجرای برجام 
در سال 2015 نیز این امر اتفاق افتاد و تجربه آن در 
کشور وجود دارد و امروز نیز می توان در راستای منافع 
ملی تبادل زندانیان را با دولت بایدن انجام داد. هیچ 
مشکل حقوقی نیز پیش نمی آید و در مقابل تعدادی 
از ایرانیان زندانی شده در آمریکا نیز آزاد خواهند شد و 

ایران از دو جهت به سود می رسد. 
 می توان در این زمینه به طرف آمریکایی 

اعتماد کرد؟
با اینکه در نظام بین الملل قواعد و هنجارهایی به 
عنوان حقوق بین الملل مطرح است اما در مواردی 
رویکردهای سیاسی بر رویکردهای حقوقی غلبه دارد 
و حقوق بین الملل متاثر از سیاست بین الملل است. 
ممکن است قواعد زیبایی تصویب  شود اما قدرت  ها این 
قواعد را در جهت اهداف سیاسی خود نادیده می  گیرند 
و این یک واقعیت گریزناپذیر در نظام بین الملل است 
و بر اساس رویکرد رئالیستی، هر دولتی که در نظام 
بین الملل قدرت بیشتری داشته باشد، تاثیرگذاری 
بیشتری هم دارد و می  تواند بیشتر قواعد بین المللی 
را نادیده بگیرد بدون اینکه نگران توبیخ و تنبیه شود. 
آمریکا به خاطر داشتن نفوذ سیاسی، اقتصادی و نظامی 
ممکن است تعهداتی را بپذیرد اما خیلی راحت هم آن ها 
را زیر پا می گذارد. در راستای ایجاد تضمین لازم برای 
اجرای توافقنامه برجام، قطعنامه 22۳1 در شورای 
امنیت به تصویب رسید که با صدور این قطعنامه، 
تحریم های ناشی از قطعنامه های قبلی و سایه جنگ 
که بر سر ما بود، برداشته شد زیرا هر لحظه این امکان 
وجود داشت که ایران را از بند ۴1 فصل هفتم منشور 
ملل متحد وارد بند ۴2 کنند. ایران می دانست که هدف 
ترامپ از بین بردن کامل برجام است تا دوباره موضوع 
ایران را به شورای امنیت کشانده و قطعنامه های سنگین 
علیه ایران وضع کنند که این موضوع می  توانست شرایط 
را به مراتب پیچیده تر کند. این اتفاقات امروز مشخصا 
موجب بی اعتمادی شده است و رسیدن به توافق در هر 

زمینه ای را طولانی تر کرده است. 
 مساله توافق موقت و توافق جامع در وین را 

چگونه باید حل و فصل کرد؟
مشخصا منفعت ایران در این است که ایران و آمریکا 
به یک توافق بلندمدت دست پیدا کنند. این منفعت از 
آنجا نشات می گیرد که ما تجربه تلخ ترامپ را داریم 
که ضررهای زیادی به کشور وارد کرد. مشخصا توافق 
موقت ضامن منافع ایران نیست. باید توجه داشت که 
اگر ایران در دولت بایدن به توافق برسد و مذاکرات وین 
به نتیجه برسد، برای دولت بعدی آمریکا، خروج از 
برجام کار سختی خواهد بود و تبعات زیادی برای دولت 
بعدی آمریکا خواهد داشت. آزموده را آزمودن خطاست 
و مشخصا دولت های بعدی آمریکا این اشتباه بزرگ 
ترامپ را به این آسانی تکرار نخواهند کرد و اگر اختلافی 
نیز با ایران داشته باشند از مسیرهای دیگری فشار 
وارد می کنند و بعید به نظر می رسد که به راحتی و به 
سرعت توافق را برهم بزنند. آنها نگران غنی سازی ایران 
هستند و نمی خواهند مجددا درگیر این مساله شوند 
زیرا آن را یک تهدید جدی برای خود می دانند. آنها به 
ایران یک بهانه دادند تا به مرحله بعدی غنی سازی 
دست پیدا کند و پیشرفت هایی داشته باشد. این مساله 
امروز برای تمام طرف های برجام مهم است. بنابراین 
نفع ایران در این است که توافق درازمدت شکل گیرد. 
توافق موقت و کوتاه مدت بهانه به دست دولت های آتی 
آمریکا می دهد تا در آینده نیز به آسانی ایران را تحریم 

و مشکلاتی برایش ایجاد کنند.

گفت وگــو

قوه قضائیه شرایطی را فراهم کرده که سیاسیون بتوانند به سادگی با این قوه ارتباط داشته باشند 
دبیرکل حزب اعتمادملی در نامه ای خطاب به حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه 
قضائیه جمهوری اسلامی ایران با اشاره به وضعیت کیوان صمیمی بهبهانی و درخواست بررسی 
پرونده وی با حضور هیات منصفه و به صورت علنی آورده است: جناب محسنی اژه ای اخیرا در مسیر 
ایجاد تحول و تعالی در قوه قضائیه با همت شما اقداماتی در حال انجام است که امیدواری به تحقق 
عدالت را افزون کرده است. الیاس حضرتی در این نامه با اشاره به بخشنامه قوه قضائیه درباره »حقوق 
بازداشت شدگان، رعایت کرامت آنان و نحوه نظارت بر بازداشتگاه ها« اظهار کرده است: تاکید شما 
برای فعال کردن محاکم مرتبط با جرائم سیاسی حتی در سطح استان ها از جمله این اقدامات است. 
شاید چندین دهه قبل باید این اقدامات انجام می شد اما ما قدرشناس همه کسانی هستیم که در 

جهت بهبود اوضاع کشور کاری انجام می دهند و کامیابی آنان در این مسیر آرزوی ماست. 

به هر حال نماینده سیلی زننده بر صورت مامور راهور آن اندازه معروف شد و بیش از آن اتفاق، به 
اظهارنظر در موضوعات مختلف مشغول می شود مانند دیروز که عنابستانی گفت: بنده از هدیه ای که آقای 
عبدالملکی به مدیر شبکه سه داده، هیچ چیز غیرعادی ای نمی بینم. موضوع خیلی ساده است؛ دستگاه هایی 
که در حوزه های مختلف وظیفه هایی بر عهده دارند، برای این که وظیفه شان در حوزه اجتماعی و در سطح 
جامعه ترویج کنند، با صداوسیما قراردادهایی می بندند. وی ادامه داد: رفتار آقای عبدالملکی یک روال 
عادی و همیشگی است. برنامه هایی که صداوسیما می سازد با مشارکت دستگاه ها ساخته می شود. یکی 
از وظایف جدی ای که وزارت کار بر عهده دارد، نهادینه کردن حمایت از کارآفرینی و جوانان است؛ برنامه 
»میدون« هم توانمندی های جوانان را تقویت می کند و خیلی طبیعی است که این وزارتخانه در ترویج 
وظایف حوزه اجتماعی خودش، بودجه هایی را به دستگاه ها بدهد. این پرداخت ها در گذشته هم بوده و الان 
هم وجود دارد؛ اصلا چیز غیرعادی ای نیست. ما اگر مسئله را به این سمت ببریم که یک ساختار تقابلی با 

آقای عبدالملکی باشد آن وقت هرکاری ایشان انجام دهد می شود یک ایراد از آن پیدا کرد. 

هر بار عنوان می کنند مجوز ورود بانوان به ورزشگاه برای تماشای فوتبال صادر شده است 
اما زمان مسابقه که می شود، کرونا یا مشکلات دیگر مانع می شود. دیروز وزیر کشور در پاسخ 
به سوالی درباره مجوز حضور تماشاگر در بازی ایران و عراق بیان داشت: این مجوز از سوی 
ستاد ملی کرونا صادر شده است و انتظار بر این است که تماشاگران با رعایت پروتکل های 
بهداشتی از این بازی استقبال کنند. سوم بهمن علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت از 
صدور مجوز حضور تماشاگران در بازی پنجشنبه هفته جاری ایران و عراق خبر داد. پس از 
بحث و بررسی درباره حضور تماشاگران و مباحث مرتبط با سلامت آنها و با در نظر گرفتن 
شرایط بیماری کرونا در کشور با اتخاذ تصمیماتی در زمینه رعایت پروتکل های بهداشتی 
مجوز حضور تماشاگران در بازی ایران و عراق صادر شد. وی تصریح کرد: دغدغه دولت 
تأمین سلامت مردم و بر پایه آن رعایت پروتکل های بهداشتی است. بهادری جهرمی ادامه 

داد: قرار است در این بازی بانوان نیز در استادیوم حضور پیدا کنند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات احیای برجام 
همچنان پردامنه، حساس و به اذعان طرفین همراه با 
پیشرفت اما به کندی پیش می رود و همه مذاکره کنندگان 
درصدد رسیدن به راه هایی برای کمتر کردن اختلافات 
برای دستیابی هرچه سریع تر به توافق هستند. این در 
حالی است که طرف مذاکره کننده ایرانی از ابتدا با موضعی 
مشخص و مطالباتی معلوم به مذاکرات وین پای گذاشته 
و تا کنون نیز تغییری در مواضع و مطالبات خود نداشته 
است. هر چند که طی هفته های اخیر شاهد تغییراتی 
در نوع موضع گیری غربی ها اعم از تروئیکای اروپایی و 
آمریکا بودیم. چنانکه طی هفته ای که گذشت تغییراتی 
در تیم های مذاکره کننده ۳ کشور اروپایی و ایالات متحده 
به وجود آمده که شاید بتوان مهم ترین آن را جدا شدن 
ریچارد نفیو معمار تحریم های ایران از تیم مذاکره کننده 
آمریکا قلمداد کرد که خود می تواند شرایط مثبت تری را 
در مذاکرات پدید آورد. با این حال هیات مذاکره کننده 
ایران از ابتدای از سرگیری مذاکرات تاکید کرده است 
که مذاکرات باید روندی معقول و منطقی داشته باشد و 
مذاکره تحت فشار به هر شکلی مردود است و نتیجه عکس 
خواهد داشت و بر این موضع خود تا کنون پافشاری کرده 
است. البته طی روزهای اخیر حول محور تحولات برجام 
پیشنهادی مطرح شده که نگاه تمام رسانه های دنیا را به 
خود جلب کرده و آن هم پیشنهاد توافق موقت از سوی 
روسیه است که گفته می شود در نوعی هماهنگی با آمریکا 
مطرح شده است. این در حالی است که اخیرا ادعا شده که 
آمریکایی ها خود با این پیشنهاد که از جانب روس ها مطرح 
شده مخالف هستند. گفته می شود این پیشنهاد در دیدار 

رئیس جمهور کشورمان و همتای روسی اش مطرح شده 
اما پاسخ ایران در این سطح به این پیشنهاد منفی بوده 
است. لذا به نظر می رسد که تلاش برخی طرف ها برای 
تاثیر گذاری بر روند مذاکرات به ویژه مذاکره کنندگان 
ایرانی برای دریافت امتیازات بیشتر بی فایده است و نهایتا 
همه طرف ها باید برای رسیدن به توافق کامل و نهایی 

کوشش کنند. 
  راستی آزمایی و تضمین 

مذاکرات وین در روندی رو به جلو و در آرامش پیش 
می رود و هر چهار متن مذاکراتی همزمان مورد بررسی 
است. ایده ها و پیشنهادات برای رفع اختلافات آرام آرام 
به متن تبدیل می شود تا به این شکل متونی بدون خط 
خوردگی و پرانتز روی میز قرار گیرد. هر چند بخشی 
از موضوعات نیازمند تصمیم گیری های سیاسی است. 
شایان ذکر است، مذاکرات وین در سطح معاونان وزیران 
امور خارجه ایران و 1+۴ در چارچوب دیدارهای دو جانبه 
و چند جانبه ادامه دارد. در یکی دو روز اخیر، موضوع 
راستی آزمایی و مباحث هسته ای مورد بحث و بررسی 
طرف های مذاکره کننده قرار گرفته و جلسات کارشناسی 
روز شنبه به طور عمده بر موضوع هسته ای متمرکز بود و 
بخش های باقی مانده در ضمیمه دوم مورد رایزنی قرار 
گرفت. از ابتدای مذاکرات تا کنون، طرف های اروپایی 
بر روی مباحث هسته ای و اقداماتی که ایران باید در ازای 
رفع تحریم ها انجام دهد بیش از طرف های دیگر متمرکز 
بوده اند، از این رو اغلب اوقات مذاکرات در این حوزه با 
محوریت ایران و سه کشور اروپایی برگزار شده است، 
هر چند که طرف های دیگر هم در جریان امور و نتایج 

به دست آمده قرار گرفته اند. مقامات نزدیک به هیات 
مذاکره کننده ایران اعلام کردند که هیات مذاکراتی 
ایران بر حفظ دستاوردهای علمی و فنی دانشمندان 
ایرانی در حوزه هسته ای و تحقیق و توسعه تاکید دارد. 
یکی از مهم ترین بخش های فعالیت های هسته ای ایران 
که بعد از خروج آمریکا از برجام و گام های جبرانی ایران 
توسعه یافته است، موضوع تحقیق و توسعه در چرخه 
سوخت هسته ای است. در همین راستا مذاکره کنندگان 
ارشد گروه 1+۴ و ایران در ادامه رایزنی های دیپلماتیک 
برای دومین روز متوالی در هتل کوبورگ دیدار و پیرامون 
موضوعات باقی مانده در مورد متون مربوط به تضمین ها 
و راستی آزمایی بحث و تبادل نظر کردند. جلسه  رؤسا و 
نمایندگان هیأت های ایران، اتحادیه اروپا و گروه ۴+1 
در هتل کوبورگ وین و در ادامه مباحث یکشنبه شب 
برگزار شده است. همچنین جلسات کارشناسی نیز به 
موازات این نشست برگزار گردیده است. حال باید دید که 
با کاهش تدریجی اختلافات میان طرف های مذاکره چه 
زمانی طرفین به توافق نهایی خواهند رسید و دود سفید از 

هتل کوبورگ وین بلند خواهد شد. 
 بررسی مهم ترین و پیچیده ترین مسائل مذاکرات 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین از 
دیدار چندجانبه روسای هیات های ایران، چین، روسیه 
و تروئیکای اروپا در مذاکرات وین و دیدار دوجانبه خود 
با رئیس هیات ایران خبر داد. میخائیل اولیانوف شامگاه 
یکشنبه در صفحه توئیترش درباره مذاکرات وین نوشت: 
ایران، تروئیکای اروپا، روسیه و چین در سطح روسای 
هیات های مذاکره کننده دیدار کردند. ما به اتفاق هم، به 

بررسی یکی از مهم ترین و پیچیده ترین مسائل در دستور 
کار مذاکرات وین پرداختیم. اولیانوف ادامه داد: بی شک، 
پیشرفت هایی حاصل کردیم و دوشنبه به مذاکره و تهیه 
پیش نویس ادامه می دهیم. نماینده روسیه همچنین 
به دیدار دوجانبه اش با علی باقری کنی، مذاکره کننده 
ارشد ایران در وین پرداخته و در پیامی نوشت: دیدار 
دوجانبه ای نیز با آقای باقری کنی، رئیس هیات ایران 
داشتم تا یادداشت هایمان را درباره برخی مسائل مرتبط با 
مذاکرات وین مقایسه کنیم. نماینده روسیه در مذاکرات 
وین، با اشاره به تجربه منفی ایران در نتیجه سیاست فشار 
حداکثری آمریکا تصریح کرد که کشورهای مشارکت 
کننده در گفت وگوها تلاش می کنند تا درباره تضمین 
آینده اجرای برجام اطمینان حاصل کنند. میخائیل 
اولیانوف بیان کرد: ما کاملا دشواری ها و تجربه منفی 
ایران را در نتیجه سیاست فشار حداکثری آمریکا درک 
می کنیم و طبیعتا در جریان مذاکرات این مساله را در 
ذهن داریم که درباره تضمین بهبود شرایط اطمینان 
حاصل کنیم. این دیپلمات روس درباره روند گفت وگوها 
هم بیان داشت: رایزنی های سیاسی گام به گام جریان 
دارد و ما دیدارهای مفیدی را در قالب های مختلف میان 
شرکت کنندگان داشتیم. وی بیان داشت: روسیه مخالف 
تعیین ضرب الاجل های مصنوعی است اما با به سرانجام 
رسیدن هرچه سریع تر روند مذاکرات وین موافق است. 
وی گفت: مذاکرات نمی تواند ماه ها ادامه یابد و باید تا فوریه 
گفت وگوها را نهایی کنیم. اولیانوف تصریح کرد: اینکه 
آیا بتوان اوایل فوریه به نتیجه رسید نمی دانم اما تمام 
گام های لازم را برای تسریع روند مذاکرات انجام می دهیم. 

 تصور بازگشت به برجام 
نماینده ویژه آمریکا در امور ایران و مذاکره کننده ارشد 
این کشور در مذاکرات وین، درباره ارتباط موضوع آزادسازی 
شهروندان آمریکایی که در ایران زندانی هستند به انجام 
شدن توافقی در مذاکرات وین بر سر احیای توافق هسته ای، 
گفت: این دو از هم جدایند و ما در حال پیگیری هر دوی 
آن ها هستیم. اما برای ما خیلی سخت است که بازگشت 
به توافق هسته ای را متصور شویم، با وجود اینکه چهار 
آمریکایی بی گناه در ایران زندانی هستند! رابرت مالی گفت: 
بنابراین، در عین اینکه در حال انجام دادن مذاکرات غیر 
مستقیم با ایران در زمینه پرونده هسته ای هستیم، با آن ها 
مذاکرات غیرمستقیمی هم درباره اطمینان یافتن از آزادسازی 
زندانیان مان انجام می دهیم. وی در این مورد که آیا امکان 
دارد آمریکا و ایران به طور مستقیم مذاکره کنند، بیان کرد: 
ما چیزی در این باره نشنیده ایم. از آن استقبال خواهیم کرد.

نامه دبيركل اعتمادملی  به رئيس قوه قضائيه 

دفاع عنابستانی از هديه به  »ميدون«

وعده ورود زنان به ورزشگاه

آرمان ملی: 6 ماه از روی کار آمدن دولت ابراهیم رئیسی 
گذشته است، در این دوره کوتاه مهم ترین موضوعی که 
ذهن فعالان سیاسی و رسانه ها را به خود مشغول کرده 
جابه جایی مدیران و نامشخص بودن برنامه های دولت 
سیزدهم با توجه به این جابه جایی ها است. از سوی دیگر 
جریانی که امروز منتقد دولت خوانده می شود اصلاح طلبان 
هستند، این جناح سیاسی چه برنامه ای برای آینده خود 
دارد و آیا این گروه با توجه به رد صلاحیت ها همچنان 

حاضر به کنشگری هستند. 
 هیج وقت سیاست به پایان نمی رسد

حسین مرعشی، فعال سیاسی اصلاحطلب و دبیرکل 
حزب کارگزاران سازندگی در خصوص این سوال که، با 
وحود رد صلاحیت ها در انتخاباتی که داشتیم )مجلس 
یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم( به نظرشما آیا کسی 
با هم در انتخابات شرکت می کند، گفت: »هیج وقت 
سیاست به پایان نمی رسد. سیاست یک امر پویا است. 
چون یک امر پویا است هر تغییری در آن را باید متصور شد. 
اصلاح طلبان هم امید خود را در فضای سیاسی کشور که 
)هدف ایجاد تغییرات مثبت در اداره مشکلات کشور است( 
را از دست نمی دهند.« وی در پاسخ به این سوال که با توجه 
به گسترش نظارت استصوابی اما انتخابات آینده چگونه 
خواهد بود بود؟ گفت: »هنوز برای اظهار نظر برای آینده 
بسیار زود است و اگر هدف نظام و سیاستی که در این ۴0 
سال اخیر عرف بوده یعنی شرکت حداکثری در انتخابات 
همچنان پا برجا باشد، البته به غیر از انتخابات اخیر که 
به نظر می آمد مشارکت حداکثری اصل نبود؛ می توان 
امیدوار بود و در انتخابات شرکت کرد. بررسی صلاحیت ها 
هم بخش جدایی ناپذیر انتخابات شده است، انتظار داریم 
باید در چارچوب قانون با رعایت حقوق انتخاب کنندگان و 
انتخاب شوندگان اقدام  شود و اینگونه اقدامات باعث برگزار 
شدن انتخابات پرشور می شود. به هر حال ما اصلاح طلبان 
هیچ زمان امید خود را از دست  نمی دهیم.« این فعال 
سیاسی در ادامه در مورد این سوال که چرا اصلاح طلبان 
همیشه بر تعامل با حاکمیت با وجود رد صلاحیت ها و 
حذف شدن ها اصرار دارند و حاصل این تعامل چه بوده 
پاسخ داد: »بنده ندیدم اصلاح طلبان تاکیدی بر این موضوع 
داشته باشند ولی اصولا همه ی عرصه فعالیت های اجتماعی 
عرصه تعامل است عرصه تقابل نیست خیلی روشن است 
که)گروه، حزب یا جناحی( بخواهد اقداماتی را انجام دهد. 
مبنای هر اقدامی هم تعامل است اگر تقابل شود که به آن 
اصلاح طلبی نمی گویند. اگر یک اصلاح طلب بخواهد تقابل 
و مبارزه کند دیگر اصلاح طلب نیست می شود یک فرد با 
روحیه ی انقلابی.«...                                                      ادامه صفحه 6

»آرمان ملی« مذاکرات احیای برجام در وین را بررسی می کند:

 رفع تحريم و راستی آزمايی 
اولويت ايران

 میخائیل اولیانوف: در تلاشیم آینده اجرای برجام را تضمین کنیم
 رابرت مالی: از گفت وگوی مستقیم با ایران استقبال می کنیم  

ادعای جدید: تجارت مشکوک یار غار عبدالناصر همتی با انگلیسی ها

پناه در سنگر حمله به همتی!
ادعاهای دلواپسان توهین به قوه قضائیه و شورای نگهبان است 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: تصور می کردند که 
اگر در انتخابات ریاست جمهوری رای نیاورد خانه نشین 
خواهد شد و فعالیتی نخواهد داشت که تصور اشتباهی 
بود. عبدالناصر همتی فعال ماند و همین موضوع سبب 
نگرانی دلواپسان شده است به نحوی که به بهانه های 
مختلف به او هجمه می کنند مانند دیروز که جهان نیوز 
مدعی شد: »یار غار عبدالناصر همتی که با تلاش وی به 
ریاست یک بانک خصوصی در دولت روحانی گمارده 
شد، اکنون با حامیان اسرائیل روابط اقتصادی برقرار 
کرده است.« این سایت دلواپس به همراه مشرق نیوز در 
ادامه آورده اند: »همتی در ماه ها و هفته های اخیر تلاش 
کرده با حمله به دولت و دستاوردهای آنکه بدون توجه به 
نتیجه مذاکرات برجامی و معطل گذاشتن کشور، حاصل 

شده است، دود کردن سرمایه های مردم در بورس، 
بانک و بازار توسط دولت سابق را کمرنگ کند. ضمن 
آنکه نقیض گویی های او قبل و بعد از نامزدی انتخابات 

امسال درباره طیفی از موضوعات و از جمله 
بورس، یارانه، FATF و...، موجی از انتقادها 
در رسانه های طیف های مختلف را برانگیخته 
بود.« جالب اینجاست که برای تایید ادعای 
خودش به آنچه پیش از این به نقل از سایت 
دلواپس رجانیوز منتشر کرده، استناد شده که 
در آن آمده بود: »عبدالناصر همتی در حکمی 
محمدعلی ایزدی رئیس هیات مدیره بانک 
اقتصاد نوین را به عنوان نماینده خود در امور 
انتخابات به وزارت کشور معرفی کرده است. 

او پیش از این هم فاطمی امین عضو هیات مدیره بانک 
ملی و فطانت مدیرعامل بانک آینده را به عنوان اعضای 
کلیدی ستاد انتخاباتی خود منصوب کرده بود.« این 
خبر با تیتر »»حلقه بانکداران« در کدام ستاد مستقر 
است؟« در 21 خرداد منتشر شده است یعنی یک هفته 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری!! این دلواپسان در 
حالی مشغول تخریب انتخاباتی همتی بودند که در همان 
زمان مدعی شدند: »حالا به نظر می رسد حلقه جدیدی 
از بانکداران در ستاد انتخاباتی همتی مستقر شده که با 

وجود اینکه امیدی به پیروزی ندارد ولی به شدت مشغول 
سازماندهی عملیات های خاص علیه کاندیداهای جریان 
انقلاب است.« این جریان در تداوم تخریب هایش دیروز با 
انتشار مجدد ادعاهای انتخاباتیش آورد: »یکی از تخلفات 
کمتر مطرح شده رئیس سابق بانک مرکزی که با حمایت 
مسئولان ارشد دولت سابق انجام شد، انتصاب افرادی با 
رفت و آمد مکرر به لندن در سیستم بانکی بود که از جمله 
آنها محمد فطانت دوست و یار نزدیک همتی است که با 
اصرار...                                                                   ادامه صفحه 6


